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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 28 nov. 1958
*'s Morgens te 10 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Van Aartsen, Helders, Hofstra, Luns
(alleen bij de punten 3b en 9), Samkalden, Staf, Struycken, Suurhoff, Vondeling, Witte en Zijlstra
(afwezig zijn de Ministers Cals en Klompé).

Secretaris: J. Middelburg

2. Ingekomen stukken en mededelingen
- - -
c. Dienstplichtwet; uitvoering besluit inzake versterking van Nieuw-Guinea (Zie notulen MR 21 november
1958, punt 2g.)
Minister Staf deelt mede, dat hij de vorige dag met de Staatssecretarissen Van Veen en Moorman
in de vaste Commissie voor Oorlog en Marine gesproken heeft over de wijziging van de
dienstplichtwet. De meerderheid van de Commissie informeerde waarom spreker overleg over het
concept voor de Memorie van Antwoord wilde plegen. Spreker heeft geantwoord, dat hij dacht,
dat het ongunstige gevolgen zou hebben met name ten aanzien van Indonesië, als op dit punt een
duidelijke tegenstelling tussen de partijen, die de Regering steunen, zou blijken en dat het dan de
plicht is voor de Regering om overleg te plegen. De meerderheid van de Commissie achtte de
voorgestelde wijziging van de dienstplichtwet een natuurlijk gevolg van de grondwetsherziening.
De PvdA-leden zeiden, dat de voorgestelde wijziging van de dienstplichtwet door het vervallen
van twee artikelen in de Grondwet helemaal niet vanzelf sprak. Zij hadden een ontwerp-
amendement op grond waarvan dienstplichtigen alleen buiten Nederland zouden kunnen worden
gezonden als gevolg van het statuut, goedgekeurde verdragen (NAVO e.d.) internationale
afspraken en vlagvertoon. Dan zou de regeling voor de zeemacht blijven zoals nu, maar voor de
andere onderdelen zou verdere uitzending alleen op grond van een wet kunnen. Van de zijde der
meerderheid werd erop gewezen, dat over deze zaken niets in het voorlopig verslag was vermeld.
Aangezien moet worden aangenomen, dat de wijziging van de dienstplichtwet niet voor 1 januari
kracht van wet zal hebben en spreker het bezwaarlijk acht de verdere uitvoering van de
versterkingen van Nieuw-Guinea uit te stellen (beroepspersoneel en mariniers gaan reeds erheen),
wil hij vandaag nog bij de luchtdoelartillerie laten vragen wie van de dienstplichtigen bereid zijn als
vrijwilliger te gaan. Daarbij komen dan mariniers en vlootpersoneel voor de luchtdoelartillerie. De
commandanten verwachten wel, dat een aantal dienstplichtigen zich als vrijwilliger zullen melden.
Voor minderjarige dienstplichtigen, die als vrijwilliger uitgezonden mogen worden, zou spreker
toch de toestemming van de ouders willen vragen. Het ontwerp van de memorie van antwoord,
dat in de Ministerraad is geweest was geschreven om te trachten tot een compromis te komen,
maar nu de fractie van de PvdA niet bereid is af te zien van een amendement op het wetsontwerp
zou spreker in de memorie van antwoord alleen duidelijk willen antwoorden op wat in het
voorlopig verslag is gevraagd. De memorie zou dan over veertien dagen ingezonden kunnen
worden.

Minister Zijlstra acht het niet juist de inzending van de memorie van antwoord nog
veertien dagen op te houden; hij meent, dat deze kort kan zijn en in de volgende vergadering van
de Raad kan worden vastgesteld.

Minister Samkalden is van mening, dat moet vaststaan, dat de versterking van
Nieuw-Guinea los staat van de wijziging van de dienstplichtwet. Verder zal de gewijzigde memorie
van antwoord nog in de Ministerraad komen, zodat er nog enige tijd verloopt voor haar indiening;
het is dan logisch, dat Minister Staf vraagt de behandeling van de defensiebegrotingen uit te stellen
tot na nieuwjaar. Voorts vindt spreker het nodig het amendement, dat de PvdA-fractie heeft
aangekondigd, ook in de Raad te bespreken.
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Minister Staf antwoordt op een vraag van Minister Zijlstra, dat hij aan de Kamer
duidelijk zal maken, dat hij wat de versterking van Nieuw-Guinea betreft in tijdnood is geraakt en
dat nu er blijkens nieuwe inlichtingen enige kans is, dat zich een aantal dienstplichtigen als
vrijwilliger melden hij mede langs die weg voorlopig een oplossing zoekt.

Minister Suurhoff gelooft niet, dat de memorie van antwoord zo kort kan zijn. Het
is voor spreker niet een zo eenvoudige zaak, dat na de uitlichting van de twee artikelen inzake de
dienstplicht uit de Grondwet de dienstplichtwet op de voorgestelde wijze moet worden gewijzigd.
Dit had spreker moeten zeggen toen de wijziging van de dienstplichtwet aan de orde was, maar
deze is door de Ministerraad niet behandeld.

De Minister-President licht toe, dat na de mededeling van Minister Staf in de
Ministerraad, dat voor uitzending van dienstplichtigen naar Nieuw-Guinea wijziging van de
dienstplichtwet nodig was, het desbetreffende wetsontwerp zover hem het voor de geest staat,
niet in de Raad is geweest. Intussen staat in het voorlopig verslag over deze wijziging bijna niets.

De Raad besluit de gewijzigde memorie van antwoord in de volgende vergadering
te behandelen.

Minister Hofstra herinnert eraan, dat in de vorige vergadering is beslist, dat voor de
versterking van Nieuw-Guinea een bedrag van f. 3,5 mln. beschikbaar zal worden gesteld.
Intussen heeft spreker tegen de specificatie van de posten nog wel bezwaar. Minister Staf heeft
reeds gezegd, dat hij het opgestelde ontwerp niet aanvaardt; over deze kostenverdeling zal nog
met Financiën overleg plaats vinden.

d. Nota over Nieuw-Guinea
Minister Vondeling heeft maanden geleden gevraagd een samenvattend stuk over Nieuw-Guinea bij
de Raad in te dienen. Spreker acht dit o.a. van belang in verband met het feit, dat men van
verschillende zijden steeds komt op de gedachte van het maken van Nieuw-Guinea tot een
mandaatgebied, waarover Minister Luns kort geleden opnieuw met Hammerskjöld heeft
gesproken.

De Minister-President acht een langdurige bespreking aan de hand van een nota over
Nieuw-Guinea volkomen onvruchtbaar. Van regeringszijde is reeds ettelijke malen gezegd, dat
Indonesië zich steeds verzet tegen een mandaat over Nieuw-Guinea en dan is het duidelijk, dat
hiervoor geen tweederden meerderheid van de VN bereikbaar is. Het is mogelijk dit nog een
aantal malen opnieuw in het Parlement te zeggen. Als directe oplossing van de kwestie Nieuw-
Guinea zijn er maar twee mogelijkheden nl. òf de souvereiniteit aan Indonesië overdragen (wat
men dan veel beter eerder had kunnen doen) òf het gebied abandonneren en dan zal hetzij
Indonesië hetzij Australië het gebied bezetten, wie er het eerste bij is. Men denkt steeds nog aan
andere mogelijkheden voor een directe oplossing, maar die zijn er niet.

Minister Helders deelt mede, dat een concept voor de nota gereed is en dat hij
verwacht, dat deze in het begin van de volgende week naar de Ministerraad kan worden gezonden.
- - -

3. Buitenlands beleid
a. De kwestie van de verstekelingen (Zie notulen MR 21 november 1958, punt 3c.)
Minister Samkalden deelt mede, dat na de voorbereiding van het terugbrengen van de drie
verstekelingen naar Singapore bleek, dat de Kamercommissie voor repatriëringszaken met
uitzondering van twee leden de Regering afraadt om deze drie terug te zenden. Voorgesteld werd
deze drie thans ‘sans préjudice’ hier te houden. Spreker heeft daarop besloten de betrokkenen niet
met de Blitar terug te zenden, maar hen voorlopig hier te laten in Rozenhof. Hij zal de vraag of
aan hen asiel zal worden verleend voorleggen aan de permanente vreemdelingenadviescommissie.
De Minister-President merkt op, dat de Regering had gezegd, dat alle verstekelingen zouden worden
teruggezonden. De betrokkenen liepen politiek geen gevaar; zij zouden naar Singapore worden
teruggebracht.



Minister Samkalden merkt vervolgens op, dat de NCRV had aangekondigd een
verslag te zullen uitzenden omtrent het verblijf van de 37 verstekelingen op Nieuw-Guinea, maar
dit is een agitatorische uitzending geworden. Spreker stelt de vraag of er bestuursberichten zijn
omtrent de deelneming van ambtenaren aan deze uitzending, alsmede over het optreden van de
verstekelingen in Merauke. Minister Helders meent, dat geen ambtenaren in agitatorische zin aan de
uitzending hebben deelgenomen. Minister Struycken merkt op, dat in enkele bladen kritische
berichten zijn opgenomen over het optreden van de verstekelingen in Merauke.
- - -


